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آرمان ملی : بازار لوازم خانگی حال خوشی 

ندارد و از طرفی مردم چشم انتظار روزنه ای 

در مذاکرات برجام در خرید خود دست نگه 

داشــتند و به دنبال روزنه  امید و گشایش 

اقتصادی هســتند. از ســوی دیگر پایان 

تحریم ها و واردات مجدد کالاها در کشور ...

آرمان ملی: : شاید گفتن این جمله تکراری 

باشد که »تهران بهشت سارقان و موبایل 

قاپ هاســت« اما اینکه تلفن همراه وزیر 

وزرش و جوانان، در مقابل مسجد بلال صدا 

و سیما به ســرقت برود، موضوعی نیست 

که بتوان از آن به راحتی عبور کرد. هنوز 

درباره جزئیات این اتفاق و اینکه در زمان ...

 گزارش »آرمان ملی« 
از افزایش سرقت تلفن همراه 

 سرقت تلفن همراه 
به گوشی وزیر رسید! 

  اوج سرقت های تلفن همراه 
از سال 15 تا 18 است 

بررسی ها از بازار لوازم خانگی نشان می دهد؛ 

مشتري ها شده اند 
تماشاگر!

  افزایش قيمت لوازم خانگي
 این بازار را با ركود مواجه كرده و مشتریان 

با تماشاي لوازم خانگي، چندان خریدي 
انجام نمي دهند 

 شکایت مدیریت در تامين اجتماعی هم 
به جایی نرسيد

 باز هم تبرئه 
سعید مرتضوی!

حسن هانی زاده در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 یادداشت 2

افزایشفرونشستزمینراکسینمیبیند

همين صفحه

همين صفحه

سخــــن روز

صفحه 11

یادداشت 1

جراحی اقتصادی یا حذف یارانه ها به باور نگارنده 

شکست قانون هدفمندکردن یارانه ها که در دولت محمود 

احمدی نژاد اتفاق افتاد اجباری است که به هر حال باید در 

ساختار اقتصادی کشور صورت می گرفت. اگر قانونی که در 

15 دیماه سال 1388 تحت عنوان هدفمندکردن یارانه ها 

تصویب شد به درستی اجرا شده بود و اهداف آن قانون 
پیاده شده بود، زیرساخت اقتصادی...

تکالیفیقانونیکهاجرانشد

همين صفحه

مهدی زارع

رئیس شاخه زمین شناسی فرهنگستان علوم

علی محمد نمازی

عضو شورای مرکزی  حزب کارگزاران سازندگی

دولتچههدفیدارد؟

»آرمانملی«رویکردهاوعملکردهایاخیردولترابررسیمیکند

فرصـت دهيد؛ دولت اولِ راه است...
      براي روشن شدن اقدامات دولت باید منتظر ماند؛ در این ميان غلامرضا مصباحي مقدم مي گوید دولت سيزدهم دست به جراحي اقتصادي زده و باید كمك كرد 

تا آثار بهبود مشخص شود

   عکس:  علی حدادی اصل

در هفته ابتدایی اردیبهشت 1401 رئیس مرکز ملی 

اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی درباره شرایط آبی کشور 

گفت: »در حال حاضر پنجره زمانی بارش ها در حال بسته 

شدن است و بعد از این،  بارش آنچنانی نخواهیم داشت. ما 

در سال دوم خشکسالی قرار داریم و سال گذشته هم کشور 
با حدود 40درصد کم بارشی ...

مصاحبه دوشنبه شب رئیس جمهور بسیاری را به یاد 

مصاحبه آقای دکتر احمدی نژاد درباره پرداخت یارانه 

نقدی انداخت که نحوه پرداخت پول و سلب نگرانی از مردم 

در رابطه واقعی کردن قیمت ها هدف اصلی قرار گرفته بود. 

»احمدی نژاد به جای توضیح در باره جراحی بزرگ اما 
ضروری واقعی کردن قیمت ها و ...

نعمت احمدی
حقوقدان

نزدیكکردن
دیدگاهایران
وآمریکا؛
هدفدوسفر

آرمان ملی: شــعبه ۲۹ دیوان عالی کشور 

برای ســعید مرتضوی در پرونــده تامین 

اجتماعی حکم برائت صادر کرد. مرتضوی 

از طریق درخواست اعمال ماده 4۷4 قانون 

آیین نامه دادرسی کیفری، حکم برائت خود 

را دریافــت کرده است.ســعید مرتضوی از 

طریق درخواســت اعمال ماده 4۷4 قانون 

آیین نامه دادرسی کیفری، حکم برائت خود 
را دریافت کرده است....

آرمان ملی: عضو کانون عالی شوراهای 

اسلامی کار با بیان اینکه از این به بعد 

شــاهد تغییر روال کار خواهیم بود، 
معتقد اســت: در صورت عدم بهبود 

معیشت و دستمزدها، عده بیشتری به 

مشاغل کاذب و غیر مولد روی خواهند 

آورد. آیت  اســدی، دربــاره کاهش 

آمار تعدیل نیــروی کار در فروردین 

امسال و دلایل آن ابراز عقیده کرد و 

گفت: نمایندگان کارگری در جلسات 
دستمزد شورای عالی کار این مساله را 
پیش بینی کرده بودند و با بررسی هایی 

که صورت گرفته بود، اعتقاد داشتیم 
که افزایش مزد باعــث ریزش نیرو یا 

تعدیل کارگران نخواهد شد. وی ...

وزیر امور خارجه : 

طالبانحقابهایرانراندهد،
اقدامقانونیوبینالمللیمیکنیم

وزیر امور خارجه کشورمان با بیان اینکه از سدسازی ترکیه 

بر روی آب های مرزی قانع نیستیم، گفت: با صدای بلند اعلام 

می کنیم که این اقدام ترکیه برای ما قابل قبول نیست و با آن 

مخالفیم. حسین امیرعبداللهیان، صبح دیروز در صحن علنی 

مجلس با اشاره به تلاش های دستگاه دیپلماسی برای موضوع 

آب های مرزی، گفت: ما هیچ اختلاف نظری در زمینه آب های 

مرزی با نمایندگان نداریم؛ بلکه از آنها کمک می خواهیم که 

بتوانیم این موضوع را به نتیجه برسانیم. وی افزود: این موضوع 

را در ماه های گذشته حداقل سه بار در دو دیدار حضوری در 

نیویورک و تهران و در تماس تلفنی با وزیر امورخارجه ترکیه 

مطرح کردم و از وی خواستم تا به رسم همسایگی توجه جدی 

نسبت به سدسازی ها روی رودخانه ارس انجام دهد، علی رغم 

اینکه هیچ قرارداد دوجانبه ای بین تهران و آنکارا از گذشته در 

موضوع همکاری های آبی وجود ندارد، ولی درخواستی را 4 ماه 

پیش از دولت ترکیه به عمل آوردیم مبنی بر اینکه یک کمیته 

مشترک آبی دوجانبه تشکیل دهیم تا بتوانیم نگرانی های 

این حوزه را برطرف کنیم تا مطمئن شویم سدسازی های 

ترکیه تاثیر منفی بر آب وارداتی به جمهوری اسلامی ایران 

ندارد. وزیر امور خارجه کشورمان اضافه کرد: همچنین ما 

در وزارت امور خارجه گفت وگوهای مفصلی با طرف عراقی 

داشتیم. اگر در دولت گذشته انفعالی در این زمینه وجود 

داشته است، من از آقای محمودزاده خواهش می کنم 8 

ماه گذشته را بررسی کنند. رئیس جمهور در این زمینه هم 

دستوراتی به وزارت نیرو، هم به وزارت امور خارجه و به همه 

دستگاه های مربوطه داده اند و اقداماتی در این زمینه صورت 

گرفته است. امیرعبداللهیان تصریح کرد: ما در وزارت امور 

خارجه از سدسازی ترکیه بر روی آب های مرزی قانع نیستیم 

و با صدای بلند اعلام می کنیم که این اقدام ترکیه برای ما 

قابل قبول نیست و با آن مخالفیم. دولت و مجلس باید در 

این زمینه دست به دست هم بدهند. با دولت عراق نیز به طور 

مستمر در تماس هستیم؛ زیرا هم ما و هم عراق از این موضوع 

متضرر می شویم. وی درخصوص سوال نماینده مجلس مبنی 

بر اینکه چرا وزارت امور خارجه موضوع سدسازی را از طریق 

سازمان های بین المللی پیگیری نمی کند، گفت: اگر دولت 

ترکیه عضو کنوانسیون 1۹۹۷ نیویورک بود ما می توانستیم 

از دولت ترکیه در سازمان های بین المللی شکایت کنیم 

اما به دلیل اینکه ترکیه عضو این کنوانسیون نیست، باید 

موضوع را از طریق گفت وگو و مذاکره دو جانبه پیگیری 

کنیم. امیرعبداللهیان با اشاره به سفر هیات کارشناسان 

وزارت خارجه و وزارت نیرو به ترکیه در قالب کمیته مرزی 

مشترک گفت: گفت وگوهای خوبی در قالب این سفر صورت 

گرفت و قرار است به زودی هیات متفاوتی از ترکیه در این 

رابطه به ایران سفر کند و همه اقدامات حقوقی، سیاسی و 

دیپلماتیک لازم در این موضوع بین ایران و ترکیه انجام شده 

و من از شما و نمایندگان به خاطر توجه به این موضوع تشکر 

می کنم. در پایان، جلال محمودزاده نماینده آذربایجان غربی 

و مهاباد از توضیحات وزیر امور خارجه کشورمان قانع شد و 

از امیرعبداللهیان درخواست کرد که گزارشی سه ماهه در 

خصوص اقدامات دستگاه دیپلماسی در این زمینه به مجلس 
شورای اسلامی ارائه کند. 

تکالیفیقانونیکهاجرانشد

جراحی اقتصادی یا حذف یارانه ها به باور نگارنده شکست قانون هدفمندکردن یارانه ها که در دولت 

محمود احمدی نژاد اتفاق افتاد اجباری است که به هر حال باید در ساختار اقتصادی کشور صورت 

می گرفت. اگر قانونی که در 15 دیماه سال 1388 تحت عنوان هدفمندکردن یارانه ها تصویب شد به 

درستی اجرا شده بود و اهداف آن قانون پیاده شده بود، زیرساخت اقتصادی کشور به گونه ای ساخته 

و حرکت می کرد که امروزه نیاز به این جراحی عمیق نبود. در ماده یک قانون هدفمندکردن یارانه ها 

آمده است: دولت مکلف است با رعایت این قانون قیمت حامل های انرژی را اصلاح کند. جدای از 

افزایش حامل های انرژی، تکالیفی هم برای دولت بار شد که متاسفانه آن تکالیف ظرف 1۲، 13 سال 

گذشته اجرایی نشد. در آن قانون برابر ماده چهار، دولت موظف شد به تدریج تا پایان برنامه پنجساله 

پنجم توسعه نسبت به هدفمندکردن یارانه گندم، برنج، روغن، شیر، شکر، خدمات پستی، خدمات 

هواپیمایی و ریلی اقدام کند و در ماده پنج دولت را مکلف کرده بود که یارانه آرد و نان را به میزانی که 

در لایحه بودجه سالیانه مشخص می شود، با روش های مناسب در اختیار مصرف کنندگان متقاضی 

قرار دهد. جالب است در تبصره همین ماده سرانه یارانه نان روستاییان و شهرهای زیر دویست هزار 

نفر جمعیت و اقشار آسیب پذیر در سایر شهرها به تشخیص دولت حداقل 50درصد بیشتر از متوسط 

یارانه سرانه خواهد بود. یعنی در قانون هدفمندکردن یارانه ها بحثی که امروز مطرح شده است و این 

جراحی که هر یک از مسئولین از مردم می خواهند صبر و حوصله به خرج دهند تا اجرایی بشود، 1۲ 

سال پیش پیش بینی شده بود. بخش مهم قانون هدفمندکردن یارانه ها در ماده هفت آن آمده است. 

دولت مجاز است حداکثر تا 50 درصد خالص وجوه حاصل از اجرای این قانون را در قالب بندهای زیر 

هزینه نماید. یعنی دولت اگر حامل های انرژی را افزایش قیمت داد نه برای تامین هزینه های دیگرش 

مثل بورس که دست در جیب و سفره مردم کرد. در اینجا 50 درصدش را به این صورت باید عمل کند: 

1( یارانه در قالب پرداخت نقدی و غیرنقدی با لحاظ درآمد خانوار نسبت به کلیه خانوارهای کشور به 

سرپرست خانواده پرداخت می شود. ۲( اجرای نظام جامع تامین اجتماعی برای جامعه هدف از قبیل 

گسترش تامین اجتماعی، خدمات درمانی، تامین و ارتقای سلامت جامعه و پوشش دارویی درمانی 

بیماران خاص و صعب العلاج یعنی آن بخش که می گویند دارو از شمول ارز 4۲00 تومانی خارج نشده 

که قبلا اعلام شده بود. کمک به هزینه مسکن، مقاوم سازی مسکن، اشتغال، توانمندسازی و اجرای 

برنامه های حمایت اجتماعی. در ماده 8 هم برای 30 درصد دیگر تعیین تکلیف شده است. 30 درصد 

از وجوه حاصل از اجرای این قانون را در مواردی مانند بهینه سازی مصرف انرژی در واحدهای تولیدی، 

مسکونی، رعایت الگوی مصرف، اصلاح ساختار فناوری واحدهای تولیدی در جهت افزایش بهره وری 

انرژی، آب و توسعه و تولید برق، حمایت از تولیدکنندگان بخش کشاورزی و صنعتی، حمایت از تولید 

نان صنعتی، حمایت از توسعه صادرات غیرنفتی. دقت کنید همین بخش تا اینجا اگر اجرا می شد، 

50 درصد به آن کیفیت و 30 درصد به این کیفیت، بخش های وسیعی از زیرساخت ها ظرف این 1۲ 

سال درست شده بود. اگر قرار باشد به تحلیل مواد قانون هدفمندکردن یارانه ها و شرح وظایف دولت 

بپردازم، مطلب به درازا می کشد. این قانون فقط موجب افزایش قیمت حامل های انرژی شد و در آن 

تاریخ قرار شد به هر نفر مبلغ 45 هزار تومان به عنوان یارانه پرداخت کنند. از سال 1388 به مدت 13 

سال تا هم اکنون این مبلغ ثابت ماند درحالی که دلار در آن تاریخ هزار تومان و الان 30 هزار تومان 

است و در عوض هر ساله حامل های انرژی افزایش قیمت سنواتی پیدا کرده است و در سال ۹8 با 

بدترین روش در صبح جمعه ای که رئیس جمهور وقت هم در خواب شبانگاهی بود، قیمت بنزین سه 

برابر شد که حوادث آبانماه را به همراه داشت. هدفمندکردن یارانه ها که قانون داشت و اگر به درستی 

انجام می شد، بسیاری از زیرساخت ها ظرف این 1۲، 13 سال درست شده بود و نیاز نبود وقتی که 

ارز 4۲00 تومانی را اصلاح می کنند هر یک از مسئولین تعبیر و تفسیری از ارز 4۲00 تومانی داشته 

باشند. حامل های انرژی افزایش قیمت سرسام آوری پیدا کردند. یارانه 45 هزار تومانی بخش اندکی 

از پولی است که در جراحی قانون هدفمندکردن یارانه ها از پول افزایش نزدیک به 14 عامل مشمول 

آن قانون، نصیب دولت می شد. جراحی جدید هم به باور من دست کمی از جراحی هدفمندکردن 

یارانه های قبلی ندارد با این تفاوت که دایره شمول تصمیم فعلی دولت از باک اتومبیل و سوخت 

خانه ها که بخش وسیعی از مردم اتومبیل را ندارند به سفره همه کشیده شد. با این جراحی، وارد سفره 

فقرای جامعه شده اید. یک حرکت ناشیانه می تواند مسائلی را به وجود آورد. روش فعلی پرداخت 

یارانه که پریروز مبلغی به حساب عده ای از مردم واریز شده است، قابل دوام نیست. باید این جراحی 

صورت می گرفت اما مواظب باشید اقتصاد شکننده دهک های مختلف جامعه تاب مستوره برنامه های 
غیرکارشناسی را ندارد. 

نعمت احمدی
حقوقدان

مهدی زارع

علی محمد نمازیرئیس شاخه زمین شناسی فرهنگستان علوم
 عضو شورای مرکزی 

حزب کارگزاران سازندگی

افزایشفرونشستزمینراکسینمیبیند

دولتچههدفیدارد؟

در هفته ابتدایی اردیبهشت 1401 رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران 

خشکسالی درباره شرایط آبی کشور گفت: »در حال حاضر پنجره زمانی بارش ها در 

حال بسته شدن است و بعد از این،  بارش آنچنانی نخواهیم داشت. ما در سال دوم 

خشکسالی قرار داریم و سال گذشته هم کشور با حدود 40درصد کم بارشی به پایان 

رسید و کمبود بارش های سال گذشته هم در طبیعت محفوظ است، چراکه وقتی 

طبیعت به حد کافی بارش دریافت نکند و از سوی دیگر استخراج و استفاده آب از 

منابع زیر زمینی بیشتر می شود و برای تامین نیاز آبی، در نتیجه کمبود بارش ها، 

فشار مضاعف به طبیعت تحمیل می شود، امسال هم، چون برای سال دوم پیاپی 

خشکسالی رخ داده، در نتیجه اثرات آن به مراتب از سال گذشته شدید تر است و دو 

سال پیاپی خشکسالی منجر به دبی پایین رودخانه ها و حجم کاهش یافته ذخیره آب 

سد ها شده و ما قطعا دچار تنش آبی شده ایم. از تبعات مهم خشکسالی های شدید 

مساله فرونشست زمین است. بیش از 80درصد از فرونشست زمین های شناخته شده، 

نتیجه استفاده از آب های زیرزمینی است. فرونشست یک پیامد محیط  زیستی اغلب 

نادیده گرفته شده از نظر شیوه های استفاده از زمین و آب است. توسعه روزافزون زمین 

تهدیدی برای تشدید مشکلات موجود فرونشست زمین و ایجاد مشکلات جدید است. 

شناسایی و نقشه برداری فرونشست انجام شده توسط سازمان نقشه برداری کشور 

برای درک و مدیریت منابع زمین و آب فعلی و آینده ما در مناطقی که فرونشست یک 

مشکل است یا ممکن است در آینده باشد، مورد نیاز است. با روندی که در دومین سال 

خشکسالی شدید در ایران شاهد هستیم، باید تشدید روند فرونشست زمین، به دلیل 

شدت گرفتن بهره برداری از آب های زیرزمینی در ایران توجه کنیم. فرونشست زمین، 

نشست تدریجی یا فرو رفتن ناگهانی سطح زمین به دلیل حذف یا جابه جایی مواد 

زیرسطحی زمین است. علل اصلی عبارتند از: تراکم سامانه آبخوان مرتبط با برداشت 

آب زیرزمینی، زهکشی خاک های ارگانیک، استخراج معادن زیرزمینی، فشردگی یا 

فروپاشی طبیعی خاک و ایجاد فروچاله ها یا ذوب شدن یخ های دایمی. فرونشست 

یک مشکل جهانی است و در آمریکا 45 ایالت مستقیما تحت تاثیر فرونشست قرار 

گرفته است. وقوع فرونشست زمین به ندرت به همان اندازه آشکار است که در مورد 

فروچاله های فاجعه بار یا ریزش معدن مشاهده می شود. در مواردی که کاهش آب 

زیرزمینی در میان باشد، فرونشست معمولا تدریجی و گسترده است. تشخیص 

فرونشست در مقیاس منطقه ای به  طور تاریخی با حرکت مشخص شده معیارهای 

کلیدی رخ داده است. براساس پژوهش های جدید انجام شده توسط یونسکو، 

فرونشست تدریجی زمین می تواند تا سال ۲040 بر 1۹درصد از جمعیت جهان تاثیر 

بگذارد. اگر اقدامی صورت نگیرد، فعالیت های انسانی، همراه با خشکسالی که به دلیل 

گرمای جهانی تشدید می شود، می تواند بسیاری از شهرهای ساحلی جهان را در 

معرض خطر سیل شدید قرار دهد. مناطق پرجمعیت یا مناطقی که برای کشاورزی 

نیاز به آبیاری دارند، به ویژه وقتی در مدت طولانی خشک هستند، نیاز به پمپاژ آب 

از زیرزمین دارند. هنگامی که آنها آب را پمپ می کنند، تغذیه طبیعی آبخوان کمتر 

از حجم آبی است که آنها خارج می کنند. این برداشت آب از زمین باعث فرورفتن 

سطح می شود. فقدان مقررات پمپاژ و افزایش سریع جمعیت انسانی محتمل ترین 

عوامل موثر در میزان فرونشست هستند. در ایران، جمعیت در 50 سال گذشته 

بیش از دو برابر شده است، در حالی که پمپاژ آب های زیرزمینی بدون نظارت باقی 

مانده است. شهرهای ایران در حال حاضر یکی از سریع ترین مراکز شهری در جهان 

هستند که هر سال ۲5 سانتی متر کاهش می یابند. فرونشست یک موضوع جهانی 

است که با گرمایش جهانی و همچنین شیوه های کشاورزی ناپایدار مرتبط است. 

بزرگ ترین سفره های زیرزمینی جهان برای اهداف کشاورزی در حال تخلیه شدن 

هستند. آب های زیرزمینی در ایران، ایالات متحده، مکزیک، چین و هند به سرعت 

در حال تخلیه هستند تا تقاضای جهانی غذا را به شیوه ای ناپایدار برآورده کنند. ادامه 

فرونشست در این مناطق بر جمعیت های سراسر جهان تاثیر خواهد گذاشت. پایدار 

کردن تولید جهانی غذا امکان پذیر است، اما این مشکل باید به زودی برطرف شود.

مصاحبه دوشنبه شب رئیس جمهور بسیاری را به یاد 

مصاحبه آقای دکتر احمدی نژاد درباره پرداخت یارانه 

نقدی انداخت که نحوه پرداخت پول و سلب نگرانی از مردم 

در رابطه واقعی کردن قیمت ها هدف اصلی قرار گرفته 

بود. »احمدی نژاد به جای توضیح در باره جراحی بزرگ 

اما ضروری واقعی کردن قیمت ها و رقابتي نمودن عرصه 

فعالیت های اقتصادی و در نتیجه حذف رانت خواری- 

فساد- قاچاق کالاهای یارانه- دور ریز و اسراف و احیای 

علامت دهندگی قیمت ها و اینکه این عمل جراحی دوره 

نقاهت سختی دارد توضیح دهد و بگوید دولت سعی خواهد 

نمود با پرداخت یارانه نقدی بخشی ازکاهش قدرت خرید 

آنها را جبران ولی شرط اصلی موفقیت دولت و کشور در 

انجام این فوریت صبر و تحمل و همراهی مردم است. اما 

بیشتر مانور ایشان روی پولی بود که قرار است پرداخت 

گردد از پول های خود جداگانه نگهداری شود؟!« شامگاه 

دوشنبه هم آقای رئیسی در قبال اصلاح ارز ترجیحی مرتب 

از پرداخت یارانه و واریز پول به حساب خانوارها و یا اینکه به 

حساب تک تک افراد تا دهک چندم به ازای هر فرد ماهیانه، 

400 هزار تومان و دهک های بعد تا دهک دهم ماهیانه 

300 هزار تومان توضیح کافی ارائه نمودند. اما هدف اصلی 

که تهیه و تامین کالاهای اساسی و خدمات دولتی با قیمت 

تمام شده و فواید اینکار و عواقب موقت ابتدای آن مطلبی 

نگفتند و اعلام نمودند که نان سنتی و دارو با قیمت قبل ارائه 

خواهد شد و بنزین نیز گران نمی شود؟! آیا واقعا هدف اصلی 

مانند کشورهای پیشرفته رقابتي کردن عرصه فعالیت های 

اقتصادی و از جمله بازار است و در ادامه کنار کشیدن دولت 

از تصدیگری و سپردن امور به بخش های غیر دولتی است؟ 

الان بالاترین دور ریز از نان وحتی دارو، سوخت و انرژی 

است و بیش ترین قاچاق مربوط به سوخت و به ویژه بنزین 

و آرد دولتی است. باید توجه نمود معضل اصلی در دو و 

یا چند نرخی بودن کالا و خدمات است که لازم است در 

شرایط فعلی که نظام هماهنگ پشتیبان دولت است، هر 

چه سریع تر با دقت و اعمال تدبیر و رعایت همه جوانب 

این شرایط بر طرف و بازار در کشور رقابتي گردد و به تبع 

آن موضوع جبران کاهش خرید مردم است که می طلبد از 

طریق پرداخت هدفمند یارانه جبران گردد. به نظر نگارنده 

اگر توجیهات کافی صورت پذیرد و یارانه نقدی به ۹ دهک 

با دو سه نرخ و یک ماه قبل از واقعی شدن قیمت ها به طور 

کامل پرداخت شود مطمئنا ملت با این جراحی همراهی 

خواهند کرد. لازم به ذکر است که استفاده از کالابرگ و هر 

روشی که سیستم کوپنی دوران دفاع مقدس را تداعی نماید 

خوب نیست. همچنین پرداختی های دولت در این زمینه 

یک کاسه شده و از طریق همان سیستم پرداخت یارانه با 

اعمال اصلاحات صورت گیرد چرا که ظاهرا یارانه و یا کمک 

معیشت امروز به حساب افراد و مسئول خانوارهای واجد 

شرایط واریز نشده است. صمنا لازم است آخرین دهک 

بندی معیشتی خانوارها و مکانیسم اعتراض به عدم واریز 
میزان آن اعلام عمومی شود. 

صفحه 4

صفحه 9

 »آرمان ملی« گزارش مي كند:

 رشد مشاغل كاذب
-از قبل پيش بينی 

شده بود

      سفر مورا و امیر قطر 
    به تهران برای شکستن 
  بن بست مذاکرات است

    »آرمان ملی« از جزئیات پرونده  سعید نمکی، وزیر سابق گزارش می دهد   

 محكمه   مرگ های كرونايی
  برگزار می شود؛ 
چه عجب واقعا!

 »آرمان ملی«  بررسي مي كند:

مـافیاي خودرو 
با »بگیـر وببـند« 
جا نمــي زند...
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برداشت گندم در حمیدیه - خوزستان

برداشت گندم در شهرستان حمیدیه از اواخر فروردین ماه آغاز شده و با توجه 
به سطح زیر کشت ۲۵ هزار هکتاری این محصول، عملیات برداشت تا اواخر 

اردیبهشت ماه ادامه خواهد داشت. 

  عکس: امیر عبیداوی
غیـــر محرمانـــه

انهدام تیم مسلح تروریستی 
قرارگاه حمزه سیدالشــهدا )ع( نیروی زمینی سپاه 
از انهدام تیم مســلح تروریستی در شمال غرب کشور 
خبر داد و اعلام کرد: با اقدامات شناسایی و اطلاعاتی، 
تیم مســلح تروریستی که در منطقه شمال غرب قصد 
نفوذ و عملیات خرابکارانه داشــت، در شهرستان بانه 
استان کردســتان شناسایی و تعداد پنج نفر از عوامل 
این تیم تروریستی دســتگیر شدند. براساس گزارش 
 قرارگاه حمزه سیدالشــهدا )ع( نیروی زمینی سپاه، از 
این تیم تروریستی  مقادیری سلاح و مهمات  کشف و 

ضبط شده است. 

تخریب ویلای رئیس سابق شورای شهر 
دادستان شــهریار از تخریب ویلای ۴ هزار متری 
رئیس ســابق شورای شهر باغســتان خبر داد. حمید 
عسکری پور با اشــاره به تخریب ویلای ۴ هزار متری 
رئیس سابق شورای شهر اسلامی شهرستان باغستان، 
بیان کرد: ویلای مذکور با دستور دادستانی در راستای 
اعمــال تبصره دو ماده ۱۰ قانون حفظ کاربری اراضی 
و باغات و با دســتور تخریب شد. وی افزود: این ویلا 
که متعلق به رئیس ســابق شورای شهر باغستان بود، 
توسط عوامل حفظ کاربری اراضی قلع و قمع شد. به 
گفته دادستان شهرستان شهریار، رئیس سابق شورای 
شــهر باغســتان هم اکنون به علت دریافت رشوه در 

بازداشت موقت به سر می برد. 

لیونل مسی سفیر  شد
وزیر گردشگری عربستان از انتخاب مسی به عنوان 
سفیر گردشگری این کشور خبر داد. احمد الخطیب 
وزیر گردشگری عربستان اعلام کرد که لیونل مسی 
ســتاره آرژانتینی جهان فوتبال ســفیر گردشگری 
این کشــور شده اســت. او بعد از سفر این ستاره به 
عربستان گفت: امروز من به لیونل مسی و دوستانش 
برای یک تعطیلات ویژه به عربستان سعودی خوش 
آمد می گویم که در آن او گنجینه های دریای سرخ، 
فصل جده و تاریخ باســتانی آن را بررســی می کند. 
این اولین ســفر او به عربستان نیست و آخرین هم 

نخواهد بود. 

تصادف شدید هنرپیشه 
گویــا روز دوشــنبه که فجرسپاســی میزبان نفت 
مسجدســلیمان در حافظیه شــیراز بود، غلامعلی یا 
همان فرزاد هنرپیشــه به همراه پسرش در حالی که 
سوار ماشین هیات فوتبال استان فارس بودند، تصادف 
شــدیدی کرده اند. گویا شدت این تصادف بسیار زیاد 
بوده، البته عده ای مدعی هستند پسر هنرپیشه پشت 
پژو پارس هیات فوتبال استان فارس بوده است. حالا 
موجــی از انتقادات علیه رئیس هیات فوتبال اســتان 
فارس به پا شده و منتقدان او می گویند وقتی هنرپیشه 
اکثر اوقات برای بازی های فجرسپاســی و قشقایی، دو 
نماینده این اســتان در رقابت هــای لیگ برتر و لیگ 
آزادگان به ورزشــگاه نمی آید، چه دلیلی دارد ماشین 

هیات فوتبال استان زیر پای او یا پسرش باشد؟

فروش پیراهن تاریخی لیگ برتر 
پیراهن مشــهور ســرخیو آگوئــرو در جریان برد 
ســیتیزن ها مقابــل QPR کــه منجر بــه قهرمانی 
دراماتیک این تیم شــد، قرار است در یک حراجی در 
تاریخ ۳خرداد به فروش برســد و کارشناسان تخمین 
زده اند ممکن اســت تا یک میلیــون دلار هم قیمت 
داشــته باشــد. این پیراهن را آگوئرو بــه تدارکاتچی 
سیتی اهدا کرده و او هم به یک کلکسیونر داده. حالا 
صاحب پیراهن قصد دارد درآمد حاصل از فروش را به 
بنیادهای مبارزه با ســرطان و بیماری های قلبی اهدا 

کند. 

اعتراض به صدور ویزا برای پرستویی
یکی از قانون گذاران سنای آمریکا در نامه ای به وزیر 
امور خارجه و وزیر امنیت داخلی این کشور، با مطرح 
کردن ادعاهایی، به صــدور روادید آمریکا برای پرویز 
پرســتویی اعتراض کرد. پایگاه خبری واشنگتن فری 
بیکن در گزارشی نوشــت: طبق سندی که واشنگتن 
فری بیکن آن را رویت کرده است، جیم بنکس، یکی 
از اعضــای کمیته نیروهای مســلح ســنای آمریکا از 
دولت بایدن خواسته است دلیل ارائه روادید به پرویز 

پرستویی، بازیگر ایرانی را توضیح دهد. 

دلنوشته امیرعبداللهیان 
حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه جمهوری 
اســلامی ایران به بهانه سفر بشــار اسد رئیس جمهور 
ســوریه به تهران در دلنوشــته ای برای سردار شهید 
قاسم سلیمانی نوشــت: مسافر شام! خوش آمدی! در 
همه جای ایــران، تصویر اقتدارآمیز و زیبای ســردار 
رشید اســلام، قهرمان بزرگ مبارزه با تروریسم، حاج 
قاسم ســلیمانی نقش بسته اســت. امروز دمشق در 
امنیت و ثبات اســت. حلب می خنــدد، دیرالزور آرام 
اســت، کودکان ســوریه ســرگرم بازی و شادی اند و 
کوچه هــای نبل و الزهرا، فوعــه و کفریا و …از صدای 
خمپاره ها، دیگر نمی لرزد. امروز دیگر از کابوس داعش 
در دیار شــام، اثری باقی نمانده و این همان وعده ای 
بود که حاج قاســم، مژده آن را داده بود. حاج قاسم، 
نامی است که برای همیشه در خاطر منطقه و جهان و 
ملت سوریه باقی خواهد ماند. نامی آشنا برای مردمانی 
که امید را از تبســم او، هدیه گرفتند و در اوج جولان 
پرچم سیاه داعش، دل به قدم های سرشار از اراده قوی 
قاسم ســلیمانی در کنار رزمندگان سوریه و در ریف 

دمشق و حلب و حمص و درعا خوش کردند. 

گزارش
حسن عابدینی مجری »صف اول«:

»نگاه یک« حذف نشده، فقط اسم و مجری اش تغییر کرده است 
جایگزینی  اول«  برنامه »صــف  مجــری  ملی:  آرمان 
ایــن برنامه بــه جای »نگاه یــک« و تصمیمــات معاونت 
سیاســی صداوسیما در راســتای این اقدام را جلوگیری از 
موازی کاری ها عنوان و درباره  آن توضیحاتی را مطرح کرد.با 
تصمیم معاونت سیاسی برنامه »نگاه یک« شبکه اول، پس 
از دو دهه پخش، جای خود را به »صف اول« داد. این برنامه 
با ســاختار گفت وگو هر روز از شبکه  خبر پخش می شود و 
شنبه شب ها از شبکه یک سیما هم روی آنتن می رود.حسن 
عابدینی در گفت وگویی با ایســنا درباره جایگزینی »صف 
اول« با »نگاه یک« با بیان اینکه »صف اول« برنامه ای است 
که بر اساس محفل های خبری روز درباره  آن تصمیم گیری 
می شــود، توضیح داد: معاونت سیاســی تلاش می کند تا 
کنداکتور هوشمندی را با حذف موازی کاری ها طراحی کند؛ 
بنابراین این اقدام نیز در پی جایگزین کردن »صف اول« با 
برنامه هایی صورت گرفــت که در این حوزه روی آنتن قرار 
می گرفتند.سرپرست خبرگزاری صداوسیما خاطرنشان کرد: 
»در برنامه »صف اول« تلاش می شــود بالاترین مقام های 
یک حــوزه برای پاســخگویی حاضر شــوند و راهبردهای 
خودشان را نسبت به آن موضوع بیان کنند؛ به عنوان مثال 
زمانی که طرح بیمه همگانی در همان موقع اعلام می شود، 
ما ترجیح می دهیم و تلاش می کنیم تا وزیر بهداشت درمان 
و آموزش پزشــکی را مقابل دوربین بیاوریم و به بهانه  آغاز 
اجرای بیمه همگانی به اجرای راهبردها و تصمیم ها و البته 
سیاســت های این حوزه بپردازیم. یا وقتــی که رتبه بندی 
معلمان در دولت در دست بررسی است، تلاش می کنیم تا 
وزیر آموزش و پرورش را بیاوریم و همان شب درباره  مساله 
صحبت کنیم و از کم و کیف قضایا مطلع شــویم. همچنین 
درباره  موضوعات روز که اتفاق می افتد، تلاش می کنیم تا با 
بالاترین مقامی که در آن حوزه وجود دارد، گفت وگو کنیم 
و در نتیجــه بنا به موضوعات مختلف بــا بالاترین مقامات 

تصمیم گیــر صحبت می کنیم.«وی دربــاره تعطیلی برنامه 
»نگاه یــک« نیز توضیح داد: این برنامــه هفته ای یک روز 
روی آنتــن می رفت، در صورتی کــه برنامه »صف اول« هر 
شــب روی آنتن می رود. »نگاه یــک« در طول ایام نوروز و 
رمضــان روی آنتن نمی رفت به دلیــل اینکه جدول پخش 
شــبکه اول در این ایام متفاوت بود. بر این اســاس خود به 
خود از اســفند ماه تاکنون روی آنتن نرفته بود در صورتی 
که شبکه خبر به دلیل ماهیت خبری که دارد، کنداکتورش 
تابع تحولات روز اســت و کنداکتور سیالی دارد که روزانه 
ممکن اســت چندین بار آنتن شکسته شود و به موضوعات 
خبری بپــردازد؛ بنابراین از جهت ماهیت، شــبکه خبر با 
ماهیتی که شبکه یک سیما دارد، بسیار متفاوت هستند. ما 
در شبکه خبر به موضوعات غیرخبری نمی پردازیم اما شبکه 
یک شبکه ای عمومی است. شــبکه خبر اگر هم مستندی 
پخش می کند آن هم باید از محفــل خبری روز برخوردار 
باشــد. بنابراین تفاوت های زیادی با هــم دارند. عابدینی با 
تاکیــد بر به روز بودن برنامه »صــف اول« ادامه داد: زمانی 
که شــاهد این هســتیم که برنامه ای حدود یک ماه و نیم 
تولید نشده، اگر سالی دو ماه پخش نشود، طبعا نمی تواند با 
مخاطبش ارتباط برقرار کند؛ در صورتی که در حال حاضر 
یکی از راهبردهایی که معاونت سیاســی مد نظر قرار داده 
حذف موازی کاری هاســت.مجری »صــف اول« در پایان با 
تاکیــد بر اینکه برنامه »نگاه یک« تعطیل یا حذف نشــده 
است، گفت: ممکن است عنوان آن تغییر کرده باشد؛ یعنی 
در آن ســاعت برنامه گفت وگو محــوری را داریم که هم از 
شــبکه خبر و هم از شــبکه یک پخش می شود که جنبه  
خبری دارد؛ بنابراین حذفی صورت نگرفته اســت. برنامه ها 
ممکن است در گذر زمان ساختارشان، اسمشان و مجریانش 
تغییر کنند که موضوعی عادی اســت و هر برنامه ای ممکن 

است بعد از گذر زمان دچار تحول شود.
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جنگ اوکراین و روسیه از جمله دلایل اصلی ایجاد بحران جهانی مواد غذایی محسوب می شود که سبب شده است تا قیمت موادغذایی تا ۱۵۰ درصد افزایش پیدا کند.

زاویــــه

در عصــر ما کــه عصر انفجــار اطلاعات اســت، 
ضرورت دیجیتال ســازی منابع و ماخــذ تحقیق در 
همه رشــته های علمی کاملا محســوس اســت و بر 
کسی پوشیده نیست. ما نسخه پژوهان و علاقه مندان 
به فرهنگ مکتوب هم در مســیر تحقیق، به امکانات 
فضای مجازی، نرم افزارها و دسترســی به نسخه های 
دیجیتال نیاز داریم؛ چراکه تتبع فراگیر و جستجو در 
منابع کتابشناسی و تراجم نگاری و فهارس نسخه های 
خطی، لازمه  یک فهرست نگاری علمی برای شناسایی 
نسخه های خطی به شمار می آید. نتیجه فهرست نگاری 
بــدون مراجعه به منابع و بدون تطبیق نســخه های 
جدید با سایر نسخه ها که در فهارس سایر کتابخانه ها 
معرفی شده، فهرستی مغلوط و کم فایده خواهد بود. 
ما در گذشــته برای دستیابی به این امکانات، مجبور 
بودیم هزاران جلد فهارس تهیه شده از نسخ خطی را 
از سراســر جهان فراهم کنیم که مستلزم هزینه های 
سنگین و داشتن فضای مناسب وسیع برای نگهداری 
ایــن کتاب ها بود. در ثانی، برای یافتن نســخه مورد 
نظرمــان باید تک تک فهارس را جلــد به  جلد مورد 
جســتجو قرار می دادیم؛ فهرست هایی که حتی نمایه 
اســامی کتاب ها و مولفین را نداشــت و کاری بسیار 
دشوار و خسته کننده بود که چه بسا در برخی مواقع، 

مطلوبمان را هم پیدا نمی کردیم.
این مشکلات با راه اندازی سایت آقابزرگ، تا اندازه 
زیادی حل شــد و هــر نســخه پژوهی از اقصی نقاط 
عالم با مراجعه به این ســایت، به آسانی از موجودی 
نســخ خطــی کتابخانه های ایران و فهارس منتشــر 

شــده در کشور، مطلع می شــد. علاوه  بر اینکه برای 
فهرست نگاران، دســتیار بسیار خوبی برای شناسایی 
نســخه های خطی جدید بــود. قابلیت های کاربردی 
که در برنامه نویســی این ســایت درنظر گرفته شده 
بود، امکان جســتجو با انگیزه های متفاوت را تسهیل 
می کرد. خصوصا هرگاه در سفرهای داخلی و خارجی، 
به نســخه ای خطی برمی خوردیــم، این امکان وجود 
داشــت که با گوشی همراه، اطلاعات لازم را از سایت 
آقابزرگ دریافت کنیم. البته این برنامه ۱۰ سال پیش 
طراحی شــد و با امکانات آن زمان، به میدان آمد. در 
حال حاضر می توان آن را ارتقا داد و از نظر محتوایی 
نیز فهارس جدیدی که در سال های اخیر منتشر شده 
و همچنیــن فهارس کتابخانه های خــارج از ایران را 
نیــز به آن اضافه کرد. اما تا رســیدن به این مرحله، 
تعطیل کردن سایت آقابزرگ با همان امکانات قبلی، 

توجیه پذیر نیست.
ما قاطبه نســخه پژوهان در مدتی که این ســایت 
در دســترس نبوده، متحمل ضرر شده ایم و یک پای 
تحقیق در کار نســخه پژوهی در ایران لنگیده است. 
این در شرایطی ســت که هزینه نگهداری این سایت 
هم بســیار ناچیز است و قابل مقایسه با فواید فراوان 
آن نیســت. شاید یکی از دلایل به محاق رفتن سایت 
آقابزرگ، ایجاد سایتی از سوی کتابخانه ملی با کاربرد 
مشابه بوده؛ اما گمان می کنم سایت مربوطه هنوز در 
مراحل آزمایشی اســت و جوابگوی نیاز پژوهشگران 
نیســت. از ســوی دیگر؛ حتی با تکمیل آن سایت، 
منافاتی با سایت آقا بزرگ نخواهد داشت؛ هر دو این 
ســایت ها می توانند با قابلیت ها و ظرفیت های خاص 
خودشان، به کار گرفته  شوند و به نسخه پژوهان کمک 
کننــد. ما انتظار داریم برای پیشــرفت فنی و ارتقای 
محتوایی این سایت هم بودجه ای درنظر گرفته شود.

وبسایت آقابزرگ و مطالبه بر حق میراث پژوهان

روزنامه صبح ایران

ابوالفضل حافظیان 
 فهرست نگار و پژوهشگر


